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[Foged.] 
formand havde mere travlt end almindeligt. 
Jeg kunne, da de spurgte mig, om de kunne 
få foretræde, kun give den besked: naturlig- 
vis kan I få foretræde mellem anden og 
tredje behandling. Jeg anmodede derfor 
om udsættelse blot et døgn. Det har intet 
formål at sige her, at dette lovforslag skal 
vedtages det døgn tidligere, af den simple 
grund, at der ikke bliver bestilt meget 
med hensyn til denne lov fra nu af og til 
på tirsdag. 

Jeg kan i øvrigt tilslutte mig de bemærk- 
ninger, som det ærede medlem hr. Poul 
Møller har fremsat. 

(Kort bemærkning). 

Poul Møller: Udvalgsformanden stillede 
det direkte spørgsmål til mig, om jeg mener, 
vi altid skal tage udsættelse, hvis man tror, 
der kommer en deputation. Jeg tror i hvert 
fald, det vil være en god skik, om vi undlod 
at holde udvalgsmøde mellem anden og 
tredje behandling samme dag som vi har 
haft sagen til anden behandling, endvidere 
at vi giver folk udefra mulighed for at hen- 
vende sig og giver dem en berettiget og 
rimelig tid dertil. Har de så ikke benyttet 
den samme dag, hvor de kan se lovforslaget 
har været til anden behandling, til at an- 
melde sig til sekretariatet, kan udvalgsfor- 
manden måske have ret i sin holdning, men 
man kan ikke afvise en klage, når man 
overhovedet ikke har givet en tidsfrist til 
anmeldelse, og her var ingen tidsfrist, fordi 
vi tog udvalgsmødet umiddelbart efter 
anden behandling. (Holger Eriksen: Mødet 
blev udsat til kl. 18!). Mødet kl. 18 blev 
aflyst. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 136 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til-. 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om visse 
finansieringsinstitutter. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
907). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 136 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om æn- 
dring i lov om patenter. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1011, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg B. 
sp. 109). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 136 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om op- 
hævelse af krigs- og besættelsestidens midler- 
tidige patentlovgivning. 

(Anden behandling findes i tidenden sp. 
1012, udvalgets tillægsbetænkning i tillæg B. 
sp. 109). 
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Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 135 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive til- 
stillet statsministeren. 

Den sidste sag på dagsordenen var: 

Forespørgsel til forsvarsministeren af Al" 
fred Jensen og Fuglsang. (홢Hvilke oplysnin- 
ger kan ministeren give om det dansk-tyske 
militære samarbejde og vedrørende de af 
forsvarsminister Strauss fremsatte udtalel- 
ser om, at danske land-, flåde- og luft- 
styrker skal være en del af den vesttyske 
værnemagt?"). 

Ordføreren for forespørgerne (Fuglsang): 
Baggrunden for vor forespørgsel til den højt- 
ærede forsvarsminister om, hvilke oplysnin- 
ger han kan give om det dansk-tyske mili- 
tære samarbejde og vedrørende de af for- 
svarsminister Strauss fremsatte udtalelser 
om, at danske land-, flåde- og luftstyrker 
i stedet for som nu at høre under nord- 
regionen skulle overflyttes til centralregio- 
nen med den konsekvens, som flere end 
vi kommunister har draget, at det danske 
forsvar i realiteten vil blive en del af den 
tyske værnemagt, er velkendt. Jeg kunne 
næsten dertil føje, at egentlig burde det 
ikke være nødvendigt på denne måde at 
stille spørgsmål om forhold af en så afgø- 
rende betydning for vort land, men det har 
nu i en årrække været sådan, at dansk 
udenrigspolitik i første omgang var noget, 
som vi fra tid til anden, måske også mere 
eller mindre konkret, kunne læse om i aviser 
og telegrammer fra Paris, Bonn, Washing- 
ton og. London, medens den var temmelig 
tabu for den danske befolkning,, som den 
dog nærmest angår. 

Det, som det drejer sig om i dette tilfælde, 
er først admiral Ruges forslag om at lægge 
det dansk-tyske, flådesamarbejde ind under 
NATO-centralregionen i Paris, d. v. s. under 
den tidligere nazigeneral Speidel. Men dertil 

kommer så som det afgørende Bonnforsvars- 
ministerens utvetydige erklæring over for 
danske journalister, en erklæring, der ikke 
kunne betragtes og af journalisterne heller 
ikke blev betragtet som noget helt tilfældigt, 
idet 홢홢 som f. eks. også Dagens Nyheder 
skrev -홢 ingen af de tilstedeværende jour- 
nalister kunne være i tvivl om, at såvel 
ministerens som forsvarsledelsens stand- 
punkt var, at Østersørummet kommando- 
mæssigt skulle ind under centralregionen, 
og at dette samtidig var den officielle vest- 
tyske stilling, som man over for NATO- 
hærledelsen ville sætte meget ind på at få 
gennemført. 

Endelig uddybedes dette på en for os 
uhyggelig klar måde af admiral Ruge i en 
artikel i bladet Die Politische Meinung fra 
den 11. november, hvori han sagde, at 
slaget om Atlanterhavet skulle udkæmpes 
i vore farvande, og at flådesamarbejdets 
opgave var at sikre de strategisk vigtige 
positioner, som vore farvande var, i forhold 
til det Vesteuropa, som han meget beteg- 
nende kaldte et brohoved. 

Det er naturligt, at sådanne udtalelser 
har vakt både opsigt og uro, idet, som jeg 
har sagt, de praktiske virkninger af planer- 
nes gennemførelse ville være, at vort forsvar 
i høj grad ville indgå som et led i det 
tyske forbundsværn, i realiteten under- 
lægges dette, og vi ville dermed i videre 
betydning være nået endnu et skridt hen- 
imod at prisgive en del at vor nationale 
suverænitet. Men det ville dernæst også 
betyde, at vort land og vore farvande kom 
til at ligge i det såkaldte vesteuropæiske 
brohoveds forreste front, at vi altså ville 
blive anbragt i en eventuel krigs brænd- 
punkt. 

Jeg har naturligvis bemærket, at ikke 
mindst den socialdemokratiske presse er 
fremkommet med beroligende erklæringer, 
hvori man i modsætning til den mening, 
der kommer til udtryk i f. eks. Dagens 
Nyheder og Politiken, betragter ministerens 
udtalelser som gætterier og den forespørg- 
sel, som mit parti her har stillet, som nogle 
rumlerier for at komme til at tale om andre 
ting end vore egne indre forhold. Jeg har 
også set den højtærede ministers første svar, 
at officielt kendte han ikke noget til den 
stillingtagen, som hr. Strauss har givet 
udtryk for, men om så var, har jo i hvert 


